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فرهنگی

شمایل جدید در نوای کهن

چوب های 
مورد 

استفاده ام، 
تقریباً 

همگی دارای 
طرح های 

متنوع طبیعی 
و رنگ های 

ویژه خود 
هستند. هم 

رستنگاه ایرانی 
دارند و هم 
غیرایرانی. 

از هر هدیه 
طبیعت در 

هر جای دنیا، 
برای ساخت 

ساز بهره 
می گیرم و 
هدفم این 

است که 
هر سازی 

شخصیت 
منحصر به فرد 

خود را از 
حیث صدا و 
ظاهر داشته 

باشد

مجید صفری تابوها را از سازهای سنتی ایران می زداید

اخبار

 آغاز تورکنسرت های
علی رهبری در چین

تـــور کنســـرت های علـــی رهبری 
بین المللـــی  رهبـــر  و  آهنگســـاز 
ارکســـتر ایرانی در کشـــور چین با 
رهبری ارکســـتر ســـمفونیک شهر 
پکن در تـــالاری ۵ هـــزار نفری آغاز 
شـــد.علی رهبری در این کنسرت 
آثار »اورتور رومئو و ژولیت« از پیوتر 
ایلیـــچ چایکوفســـکی )براســـاس 
نمایشنامه شکســـپیر(، »سوئیت 
پرژینـــت« )پرگینـــت( اثـــر ادوارد 
گریـــگ آهنگســـاز و نوازنـــده پیانو 
اهل نروژ و »ســـمفونی شـــماره ۹« 
اثر فرانتس پیتر شـــوبرت آهنگساز 
اتریشی برجسته مکتب موسیقی 
 کلاســـیک/ رمانتیک را اجـــرا کرد.

/ایرنا
 

زندگی پروانه معصومی 
مستند شد

همزمـــان با ســـالگرد درگذشـــت 
پروانـــه معصومـــی، مســـتندی با 
عنوان »پروانه« دربـــاره زندگی این 
هنرمنـــد فقید ســـاخته شـــده و از 
تلویزیون پخش خواهد شـــد.این 
مستند به سفارش سیمافیلم و به 
کارگردانی ایمان احمدی، به زودی 
روی آنتـــن تلویزیون خواهد رفت. 
درایـــن مســـتند شـــخصیت هایی 
از جملـــه علیرضـــا زرین دســـت، 
اکبر نبوی، انســـیه شاه حســـینی، 
داریـــوش یـــاری، بهـــروز افخمی، 
جهانگیر الماسی، ایوب آقاخانی، 
ســـید احمـــد میرعلایـــی، رضـــا 
ابوفاضلـــی و … روایتگر خاطراتی 
از نقش آفرینی های ماندگار پروانه 

معصومی خواهند شد./ایســـنا

استقبال از »گلادیاتور ۲« 
در سطح بین المللی

 
»گلادیاتـــور ۲« در اولیـــن روزهای 
اکـــران بین المللـــی خـــود موفـــق 
بـــه فـــروش ۸۷ میلیـــون دلاری 
شـــد.درحالی کـــه فیلـــم جدیـــد 
ریدلی اسکات یعنی »گلادیاتور ۲« 
که انتظـــار زیادی برای نمایشـــش 
وجود دارد، هنـــوز در امریکا اکران 
نشده اســـت اما برخی از بازارهای 
بین المللـــی از همیـــن آخر هفته 
نمایـــش آن را شـــروع کرده انـــد و 
برخـــی دیگـــر در نوبـــت نمایـــش 
هســـتند. »گلادیاتور ۲« با فروش 
۸۷ میلیون دلاری از نمایش در ۶۳ 
بازار وارد عرصه بین المللی شـــد تا 
نشـــان دهـــد کارش را قدرتمندانه 
آغاز کرده و دنبالـــه ای که ربع قرن 
پس از فیلم اصلـــی »گلادیاتور« در 
ســـال ۲۰۰۰ ساخته شـــده از قدرت 

زیـــادی برخوردار اســـت. /مهر
 

 »ارکستر آکادمیک پایتخت«
به رودکی می رود

گـــروه ســـازهای ایرانـــی »ارکســـتر 
آکادمیک پایتخت« به سرپرســـتی 
حامد فکـــوری، ۳۰ آبان مـــاه برای 
نخســـتین بار در تالار رودکی روی 
صحنه می رود. این ارکســـتر ســـال 
۱۳۹۵ به سرپرســـتی شهرام توکلی 
تأسیس شـــده و از ســـال گذشته 
نیز ارکســـتر ســـازهای ایرانی خود 
را بـــه سرپرســـتی حامـــد فکوری 
راه اندازی کرده اســـت. بـــرای این 
اجرا قطعاتی از آهنگســـازان ایرانی 
چـــون مرتضـــی نـــی داود، یحیـــی 
زرپنجه، پرویز مشـــکاتیان و ... در 
نظر گرفته شده است./هنرآنلاین

فرهنگ

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

اعتمادهای از دست رفته را 
بازگردانیم

ی  ا ر شـــو جلســـه  نخســـتین 
سیاســـتگذاری چهـــل  وســـومین 
جشـــنواره فیلـــم فجـــر بـــا حضور 
وزیـــر فرهنـــگ و ارشـــاد اســـلامی 

برگزارشـــد.
ایـــن  در  صالحـــی  ســـیدعباس 
جلســـه گفت: متأســـفانه  فاصله 
عمیقی میـــان جامعه ســـینمایی 
و بخـــش تصمیم گیر پدیـــد آمده 
که کاهش بی اعتمادی را ســـخت 
می کند ولـــی گام هایی برداشـــته 
شـــده که می توانـــد امیدوارکننده 
باشـــد. مســـیری که طی می کنیم 
باید بـــه گونه ای باشـــد کـــه وقتی 
روز ۲۲بهمـــن مراســـم اختتامیـــه 
برگـــزار  فجـــر  فیلـــم  جشـــنواره 
می شـــود، بـــا نگاه به پشـــت ســـر 
حس کنیـــم از راه رفته شـــرمنده 

. نیستیم
او با تأکیـــد بر این مطلـــب افزود: 
در مســـیر پیش رو بایـــد گام هایی 
برداشـــته شـــود و تـــلاش کنیـــم 
را کـــه قهـــر کرده انـــد،  کســـانی 
حـــل  در  البتـــه  و  بازگردانیـــم 
مشکلات برخی هنرمندان دنبال 
ســـروصدا کردن نباشـــیم. بخش 
اعظـــم اهالی ســـینما نســـبت به 
ســـینمای ایـــران تعصـــب دارنـــد، 
بـــه همیـــن دلیـــل برداشـــت من 
این اســـت که اگـــر گام های مثبتی 
برداریم، می توانیـــم اعتمادهای از 
دســـت رفته را به زودی بازگردانیم.

 وزیر فرهنگ و ارشـــاد اســـلامی با 
تأکید بر اینکه مســـیر پیش رو باید 
بـــا همگرایـــی هرچه بیشـــتر طی 
شـــود، بیان کرد: در ارتباط با اصل 
سینما، جشنواره و راجع  به برخی 
مسائل باید بیشتر گفت و گو کرد. 
البته ممکن اســـت در جشـــنواره 
امسال نتوانیم همه خواسته ها را 
محقـــق کنیم اما باید چشـــم انداز 
مشخص شـــود و مسیر را براساس 

آن جلو ببریم.
 او در ادامـــه بـــا تأکیـــد بـــر اینکـــه 
همـــه اجـــزای جشـــنواره ای مانند 
جشـــنواره فیلم فجر بایـــد به پنج 
وجـــه وفادار باشـــد، گفـــت: وجه 
اقتصاد سینما، وجه اندیشه و هنر 
ســـینما، وجـــه فن آورانه ســـینما، 
وجه بین الملل ســـینما و ســـینما 
به عنـــوان امری انســـانی؛ اگر این 
پنجگانـــه را بپذیریم باید بررســـی 
کنیم جشـــنواره ها چـــه کمکی به 

این پنـــج ضلـــع می کنند.
 ســـیدعباس صالحی بـــا تأکید بر 
اینکـــه مســـیر برگزاری جشـــنواره 
فیلم فجر باید بـــه گونه ای تعریف 
شود که جشنواره امسال متفاوت 
از گذشته باشـــد، گفت: بخشی از 
این هدف باید بـــه صورت نمادین 
پیگیری شـــود تا هنرمندان تغییر 
را لمـــس کنند. در بخش دیگر نیز 
بایـــد در انـــدک زمان باقـــی مانده 
بررســـی کنیم که چگونه می توان 
تماشـــاگر فرهیخته قهرکرده، که 
سابقه دیرینی با جشـــنواره دارد را 
به آن بازگرداند. همچنین بدانیم 
که جشـــنواره های فجر در صورت 
برگـــزاری مناســـب می توانند امید 
و نشـــاط اجتماعـــی ایجـــاد کنند 
و اکنـــون کشـــور و مـــردم بـــه این 
نشـــاط نیاز دارند. بنابراین شورای 
سیاســـتگذاری بایـــد ایده هایـــی 
بدهد که جشـــنواره در این مسیر 
قرار گیـــرد.  وزیر فرهنگ و ارشـــاد 
اســـلامی همچنیـــن دربـــاره جدا 
و  ملـــی  بخـــش  شـــدن مجـــدد 
بین الملـــل جشـــنواره فیلم فجر 
بیان کـــرد: اگرچـــه تصمیم گرفته 
شـــده کـــه جشـــنواره ملـــی فیلم 
فجـــر از جشـــنواره بین المللـــی 
جـــدا شـــود امـــا بایـــد بررســـی 
کنیم چگونـــه می تـــوان در قالب 
جشـــنواره ملی فجر هم سینمای 
ایـــران را در منظـــر بین الملل قرار 
دهیـــم. بایـــد بدانیم تا وقتـــی آثار 
را در ارتبـــاط با فضـــای بیرونی قرار 
ندهیـــم، در داخل هـــم به خوبی 
دیده نمی شـــوند. در ایـــن دیدار، 
رائـــد فریـــدزاده رئیـــس ســـازمان 
ســـینمایی کشـــور نیز تأکید کرد: 
جشـــنواره جهانی فیلم فجر جزو 
چهـــارده جشـــنواره برتـــر اتحادیه 
بین المللـــی فیـــاپ قرار داشـــت. 
در جریان مکاتباتی که داشـــتیم، 
طرف مقابل نیـــز به دلیل برگزاری 
بخـــش بین الملل جشـــنواره فجر 
در زمـــان مقـــرر ابراز خوشـــحالی 

. کرد

موســـیقی یکـــی از ارکان مراســـم، 
جشـــن ها وآیین هـــای مختلـــف، 
فرهنـــگ بومـــی، مذهبـــی و ملـــی 
سرزمین ماســـت و جایگاه ویژه ای 
در ایـــن زمینـــه دارد؛ هنـــری کـــه 
توانســـته بـــا ســـازهای مختلـــف و 
اصیـــل ایرانـــی کاربـــرد خـــود را بـــه 
دنیا معرفی کند و شـــناخته شـــود. 
قدمتـــی  هریـــک  کـــه  ســـازهایی 
طولانی دارنـــد و میراثـــی گرانبها در 
فرهنگ و هنر ایران زمین محســـوب 
می شـــوند. مجیـــد صفـــری یکی از 
ســـازنده های کاربلد سازهای ایرانی 
اســـت و طـــی ســـال ها فعالیـــت 
هنری اش توانســـته آثـــار ماندگاری 
به مخاطبانـــش اهدا کند. ابداعات 
تـــازه این هنرمنـــد روی تعـــدادی از 
ســـازها، بهانه ای برای این گفت و گو 

بـــود کـــه درادامـــه می خوانید.
 

ابتدا بفرمایید با توجه به 
فضای محافظه کار موسیقی 

ایرانی، چه انگیزه ای سبب 
سیستم پرده بندی ساز شد؟ 
آیا برای این تابوشکنی دلایل 

منطقی هم داشته اید؟
باید بگویـــم خودم چنین عقیده ای 
نـــدارم! درســـت نمی دانـــم »تابـــو« 
در کار سازســـازی چـــه می توانـــد 
باشـــد، امـــا اصـــول را می دانـــم و 
برهمیـــن اســـاس اســـت کـــه خود 
می دانـــم.  هـــم  را ساختارشـــکن 
ســـاخته های مـــن کـــه در دســـت 
اســـاتید اســـت، شـــاهدند. کار من 
مطالعـــه و کشـــف ابداعـــات بـــرای 
تغییراتـــی کاربردی و ظریف اســـت؛ 
تغییراتی به ظاهر کوچک که بتواند 
سازســـاز و نوازنـــده را بـــه راحتـــی و 
کمالی که بدان نیاز دارند، برساند. 
این تغییـــرات ازاجزای ســـازنده آن 
ســـاز تا شـــکل ظاهری و در نهایت، 

ســـونوریته را شـــامل می شـــود.
درمـــورد فضـــای حاکم بر موســـیقی 
ایرانی هم بدرســـتی اشـــاره کردید. 
ایـــن دوســـتان بســـیار  از  برخـــی 
محـــدود و بســـته فکر مـــی کنند و 
قدمی از عادت ها ودانسته هایشان 
فراتـــر نمی گذارنـــد، اشـــکالی هـــم 
نـــدارد.  هرکســـی اختیـــار کار خود 
را دارد و همـــه بـــرای هـــم احتـــرام 
قائلیـــم. مـــن ازابتـــدا علاقه منـــد 
بـــودم تا حـــد توانـــم یاد بگیـــرم و 
هـــم  یـــد  جد ی  فق هـــا ا ل  نبـــا د
باشـــم. تلاشـــم در حد توانـــم بوده 
و کارم تمامـــی نـــدارد. از ســـاختن 
هـــر نوع ســـاز )ایرانـــی و غیرایرانی( 
تجربه هایی کســـب شـــده که برای 
ابداعـــات بعدی به کار بـــرود و برای 
رســـیدن به هـــر کدام از آنهـــا فکر و 
وقـــت و آزمون های بســـیاری صرف 

شـــده است.

با توجه به اینکه هرکسی 
)از نوازنده متخصص تا 

نوازندگان آماتور( ابتدا اصول 
حرفه ای ساخت آن ساز را 

می بیند و بعد به صدای آن 
توجه دارد، در ساخته های 

شما چه عواملی مورد پسند 
و استقبال تکنوازان مشهور 

قرارگرفته است؟
سازســـازی، باطنی و ظاهـــری دارد؛ 
در وهلـــه اول، رســـیدن بـــه صدای 
مطلـــوب برایـــم مهم بوده اســـت. 
مهم تریـــن دســـتاورد، رســـیدن به 
صداهـــای دلخـــواه اســـت. بعـــد از 
صـــدا، شـــکل و ظاهـــر آن ســـاز به 
چشـــم می آیـــد. دربـــاره ســـونوریته 
تـــا  بایـــد بگویـــم  ســـازهایم هـــم 
امروز، هیـــچ چالـــش بی نتیجه ای 
هـــر  نداشـــته ام.  هنرمنـــدی  بـــا 
نوازنـــده ای صـــدای موردپســـندش 
را در  ســـازی پیـــدا کـــرده و همـــان 
امـــا دربـــاره  اســـت،  برگزیـــده  را 
بگویـــم  یـــد  با ســـازهایم  ظاهـــر 
بیســـت ســـال پیـــش، حرف هـــای 
مختلفـــی شـــنیدم.گویا اگر کســـی 
ســـه تار یـــا  ســـازی را بـــا رنگـــی غیر 
از قهـــوه ای و کرم و نخودی بســـازد 
نوعـــی جرم مرتکب شـــده اســـت! 
ایـــن دوســـتان برایـــن نظـــر بودند 
طـــرح و نقـــش روی چوب ها)کـــه 
اتفاقـــاً طبیعـــی هـــم هســـتند( و یا 
ســـاز به رنگ فیـــروزه ای یـــا طلایی 
یـــا ســـبز ســـدری چـــه معنـــا دارد؟  
ســـازی که رنگ غیرمعمول داشـــته 
باشـــد اصـــلاً ســـاز نیســـت! دلیل 
قانع کننـــده ای هـــم نمی آوردنـــد، 
فقـــط مخالفـــت می کردنـــد! توجه 
نداشـــتند کـــه درهنرهـــای ســـنتی 

ایرانی، از دوزندگی تا معماری تنوع 
رنگ ها چقدر شـــگفت انگیز است 
و تـــا چـــه انـــدازه شـــگفت انگیزی 
می تواند رســـانای حـــس زندگی و 
انرژی و ســـلیقه فرهنگی باشد. به 
نظرم، بین هنرهـــای ایرانی، فقط 
سازســـازی ایرانی اســـت که گرفتار 

این فقـــر رنـــگ مانده اســـت.
اســـتفاده ام،  مـــورد  چوب هـــای 
تقریبـــاً همگـــی دارای طرح هـــای 
متنـــوع طبیعـــی و رنگ هـــای ویژه 
خود هستند. هم رســـتنگاه ایرانی 
دارند و هـــم غیرایرانی. از هر هدیه 
طبیعـــت در هر جـــای دنیـــا، برای 
ســـاخت ســـاز بهـــره می گیـــرم و 
هدفـــم ایـــن اســـت که هر ســـازی 
شـــخصیت منحصر به فرد خود را از 
حیث صدا و ظاهر داشـــته باشـــد. 
چوب هایـــی بـــا نام هـــای آبنوس 
آفریقایـــی، کوکوبولـــوی مکزیکی، 
آمبیانـــای  برزیلـــی،  وود  کینـــگ 
اســـترالیایی و دیگـــر چوب هـــای 
نایابـــی که قیمتشـــان را گاه با طلا 
و المـــاس می ســـنجند. اینهـــا از 
کشورهای دوردست وارد می شوند 
و در همـــان جاهـــا نیـــز بهـــای گاه 
ایـــن  از  دارنـــد.   بسیارســـنگینی 
چوب هـــای نایـــاب، مقاصد خاص 
در صداگیـــری و ســـونوریته های 
جدید نیز موردنظرم بوده اســـت. 
کار با هرنوع چوب نیز به شـــناخت 
و تجربـــه و تخصـــص و »رفتار« ویژه 
سازســـاز بـــا مقوله ســـاخت را دارد 
و بـــرای خـــود دنیایـــی اســـت. بـــا 
چنیـــن پیش فرض هایی روشـــن 
اســـت که خـــط تولیـــد یا »ســـری 
ســـازی« نمی توانـــد در کار باشـــد؛ 
بلکه هر ســـازی مانند هر انســـانی 

مشـــخصات منحصـــر به فـــرد خود 
را خواهد داشـــت چه در ســـیمای 
ظاهـــری و چـــه در صـــدای آن. گو 
اینکه در سازســـازی بخش صنعت 
 ، ی نگیـــز نقش ا و  ی  میـــز رنگ آ
همان بخشی اســـت که به جذب 
مخاطب جهانی مربوط می شـــود 
و چشمگیرترین عامل را در معرفی 
هنر و هنرمنـــد ایرانی به عهده دارد 
وگرنه مقولـــه ســـونوریته و جوهره 
صـــدا بخـــش ملـــی و درون مرزی 
است و صرفاً بستگی به پسندهای 
هنرمنـــد متخصـــص دارد کـــه تازه 
آن هـــم از فـــردی بـــه فـــردی دیگر 
تغییـــر می کنـــد. اگر ایـــن واقعیت 
بدیهـــی و منطقـــی را بپذیریم حق 
داریـــم ســـؤال کنیم کـــه زیبایی و 
ارزشـــمندی یک ساز اگر وابسته به 
صداهای مطلوب، طنین دلخواه، 
صنعـــت دقیق و رنگ هـــای جذاب 
و تزئینـــات ظریـــف نیســـت، پس 

وابســـته به چیســـت؟!

البته دیده ایم و شنیده ایم 
که اکثر سازهای جهان با 

رنگ آمیزی های استانداردی 
شناخته می شوند و برخی 

از آنها اصلاً عاملی به عنوان 
»رنگ های طبیعی!« ندارند؛ 

مثل فلوت، پیانو، گیتار 
و...اما اشکالی که بعضی 

از موسیقیدان های جوان 
می گیرند این است که قیمت 

سازهای شما خیلی سنگین 
است و تهیه آن برای بیشتر 

افراد امکان ندارد. نظر شما 
در این  مورد چیست؟

در این بـــاره شـــکی نیســـت، ولـــی 

باید جوانب گوناگون این مســـأله 
را هم ســـنجید. امـــروزه گرانبهایی 
در همه چیزهای غیرمعمولی، یک 
روند رایج جهانی اســـت. شما اگر 
بخواهید ســـاز کار دســـت )ولو در 
ســـطح متوســـط( را از هر کشوری 
تهیـــه کنیـــد، ســـرتان از قیمتش 
گیـــج  مـــی رود. فرقـــی نمی کنـــد 
ویولـــن ایتالیا باشـــد یـــا ترومپت 
ممفیس یا ســـیتار هندوســـتان یا 
قانون مصـــری. تازه اینهـــا مربوط 
به سازهای دســـت ساخت اساتید 
مشـــهور در کارگاه هایشان نیست، 
آنها بهای بســـیار بالاتری دارند و از 
چند ســـال قبل سفارش می گیرند 
و به اصطلاح »تک ســـاز« هســـتند. 
در ایـــران ایـــن جایگاه هـــا تقریبـــاً 
وجود نـــدارد و مایل هم نیســـتند 
که وجود داشـــته باشـــد. در ایران، 
مراتـــب »اســـتادی« ماننـــد دیگـــر 
نقاط جهان، وجـــود ندارد. جریان 
این صنعت-هنر، به دست دلال ها 
و حتـــی برخـــی مدرســـان افتـــاده 
کـــه تبدیـــل بـــه واســـطه ها بیـــن 
هنرجویان و سازســـازان شده اند. 
فضـــای  کـــه  هســـتند  همان هـــا 
شـــغلی همـــکاران ارجمندمـــان را 
هـــم خـــراب کرده انـــد و زحمـــات 
آنها تحت الشـــعاع سودجویی های 
دلال ها قرار گرفته اســـت. این تنها 
حرف من نیســـت. اگر قرار باشـــد 
من و چند نفر از دیگر اســـتاد کارها 
کـــه »تک ســـاز« می ســـازند، فقـــط 
صـــورت هزینه هـــای مـــواد مـــورد 
نیازمـــان را ارائـــه کنیـــم، معلـــوم 
می شـــود که اتفاقاً بهای ســـازهای 
نفیس زیـــاد هم نیســـت. در مورد 
هزینـــه معنـــوی هـــم عمـــری کـــه 

گزارش

ندا سیجانی

خبرنگار

ســـال ها و ماه هایـــش در گـــرد و 
خـــاک کارگاه صـــرف تجربه اندوزی 
بـــرای پیشـــرفت شـــده کـــه اصـــلاً 
قابل محاســـبه نیســـت. یادم آمد 
از داســـتان »تولوز لوتـــرک« نقاش 
مشـــهور فرانســـوی کـــه طرحـــی را 
بـــرای کمپانـــی »ژیتـــان« کشـــید و 
دستمزدی کلان خواست. نماینده 
کمپانـــی به او گفـــت: چنین بهایی 
برای نیم ســـاعت کار؟ لوترک پاسخ 
داد: نیم ســـاعت کار و پنجاه ســـال 

مرارت.
 

جدیدترین ابداع به ثبت 
رسیده شما در پرده بندی 

سازهای زهی- زخمه ای به نام 
»رها« است؛ درباره این ابتکار 

کمی توضیح می دهید؟
مشـــکلات  هـــم  ایـــن  از  پیـــش   
پرده بندی روی دســـته این ســـازها 
از سوی نوازندگانش عنوان می شد 
و می شود؛ شادروان استاد ابراهیم 
قنبری مهـــر و جناب اســـتاد حمید 
اشـــتری، هر کـــدام به ســـهم خود 
برای بهبود این بخش از سازســـازی 
تلاش کـــرده و راه تکامـــل را هموار 
کرده انـــد. ابـــداع حاضـــر صرفـــاً با 
تکیه بـــر تجربه های خـــودم بوده و 
نه با نـــگاه به تجربه های ارزشـــمند 
دوســـتان و همکارانم و این فاصله، 
جـــدای هـــر گونـــه ارزش گـــذاری، 
حتـــی در یک نگاه ســـاده هم قابل 
تشـــخیص اســـت.  به طور خلاصه، 
پرده بنـــدی موســـوم بـــه »رهـــا« در 
کارهـــای من بدیـــن ترتیب اســـت 
که رشـــته ها )چـــه کات کـــوت ]نخ 
جراحـــی[ و چـــه از روده تابیـــده( از 
پشـــت دســـته ســـاز رد نمی شوند، 
بلکه از داخل دسته که مجراهایی 
محاسبه و دقیق در آن تعبیه شده، 
عبـــور می کننـــد و ســـطح پشـــت 
دسته ســـاز که کف دســـت نوازنده 
مدام بـــر ابتدا و انتهای آن می لغزد، 
صاف و ســـالم باقی مانده و سرعت 
نواختن را بیشـــترمی کند و هنگام 
ضبط بـــا میکروفن های حســـاس 
تولیـــد صـــدای اضافـــی نمی کنـــد. 
مجراها طوری طراحی شـــده اند که 
پرده ها بنا به نیـــاز نوازنده، قابلیت 

جابه جایی داشـــته باشـــند.
 بویژه در ســـاز »تار«، دیگر آن ردیف 
میخ هـــای کوبیـــده شـــده در بیخ 
دســـته که مـــدام باعـــث مزاحمت 
نوازنـــده می شـــد، وجـــود  بـــرای 
نخواهنـــد داشـــت. در ســـازهایی 
و  باغلامـــا  و  ســـه تار  تـــار،  مثـــل 
هم خانواده هایشـــان، به ســـهولت 
امـــکان افـــزودن پرده های بیشـــتر 
فراهـــم شـــده و مـــورد اســـتفاده 
نوازندگانـــی که این ســـازها را با این 
ابداع در اختیـــار دارند، قرار گرفته 

. ست ا

مزایایش همین است؟
تا جایـــی که مـــن می دانـــم، کمتر 
از این نیســـت، اگر بیشـــتر نباشد! 
دوســـتان نوازنده گفتند با  این نوع 
پرده بندی، بهداشـــت نوازندگی در 
ســـطح بالاتری رعایت شـــده، دوام 
پرده ها بیشـــتر خواهد شد و سطح 
ســـاز از اصطکاک مداوم محافظت 
می شـــود، بویژه در تار شش  ســـیم 
کلاســـیک ایرانی کـــه پرده بندی آن 
در بیـــخ دســـته، نیاز بـــه میخ های 
ریـــز دارد. مقـــدار طولـــی پرده های 
پیچیـــده بـــه دور دســـته ســـاز نیز 
به کمتـــر از نصف مصرف گذشـــته 
رســـیده و بـــرای افرادی کـــه مایلند 
از روده تابیـــده اســـتفاده کننـــد و 
بـــه موضـــوع حفظ محیط زیســـت 
علاقه منـــد هســـتند، قابـــل توجه 

خواهـــد بود.

روی سازهایتان اسم 
گذاشته اید؛ آیا این کار تازه ای 

است؟
 خیر. اتفاقاً سابقه ای قدیمی دارد. 
بعضی سازهای اســـاتید دوره قاجار 
دارای نـــام بوده انـــد، مانند یاقوت، 
روشـــنک، تهمتـــن و مجلـــس آرا. 
نامگـــذاری یکـــی از حاشـــیه های 
زیبای فرهنگ سازســـازی کلاسیک 
در همه جای دنیاســـت. در ایران، 
زیباترین نام ها و اشـــعار را اســـتاد 
مهدی کمالیان روی ســـه تارهایش 
می گذاشت. ایشان در نامگذاری از 
منابع شـــعری و ادبی بهره می برد. 
نامگذاری هـــای مـــن بـــر اســـاس 
مجموعه ای از فاکتورهای تصویری، 
ادبـــی، تاریخی و طرح هـــا، رنگ ها 
و نقش هایی اســـت که بـــه باورها، 
و هویـــت  تاریـــخ  و  زیباشناســـی 
»ایرانـــی« نزدیـــک باشـــد و بتوانـــد 
احساس و مطلبی را برساند، مانند 
پروژه »شـــمس و مولانا«؛ بسیاری از 
آنهـــا طـــرح و نقش هایـــی دارنـــد 
کـــه آنها را »کهکشـــانی« نامیده ام و 
پیش از آن وجود نداشـــته اســـت. 
خوشـــبختانه نامگذاری هـــا مـــورد 
تأیید و تشـــویق دوســـتان هنرمند 
نام هایـــی  اســـت؛  گرفتـــه  قـــرار 
مثل: رها، خزان، طـــاووس، صلح 
و... البتـــه نـــام بعضی از ســـازها بر 
اســـاس نام شـــخصیت های بزرگ 

یا اســـاطیر ایرانی اســـت.

می توانید مثال بزنید؟
تنبـــور  اواخـــر دو دســـتگاه  ایـــن 
ســـاختم که به اصطـــلاح »جفت« 
هم هســـتند و همان طور که گفتم 
»شـــمس و مولانا« نام دارند. حسن 
اتفاق آن اینکـــه مورد توجه هنرمند 
بـــزرگ و دوســـت بزرگـــوارم جناب 
اســـتاد شـــهرام ناظری قرار گرفتند 

و دربـــاره آنها نظـــر دادند.

دُردانه شمس و خداوندگار مولانا
شـــهرام ناظـــری خواننـــده پیشکســـوت 
موســـیقی ایران در مراســـمی که با حضور 
بـــزرگان موســـیقی و ســـینمای ایـــران در 
موزه ســـینما برگزار شـــد، بیان کـــرد: »تا 
وقتـــی کـــه جناب مجیـــد صفـــری این دو 
دستگاه تنبور را نشـــان من نداده بودند، 
باور نداشتم که این ســـازهای زیبا چنین 
صـــدای شـــگفت آوری داشـــته باشـــند، 
واقعـــاً حیرت آورنـــد. خواجـــه حافـــظ در 
غزلـــی معـــروف راجـــع بـــه قـــدر و مقام 
شـــاعری خـــود، عبارتـــی آورده کـــه ادبا به 
آن »مفاخـــره« می گوینـــد: »بدیـــن شـــعر 
ترَ شِـــیرین عجـــب دارم ز شاهنشـــه/که 
ســـرتاپای حافظ را چـــرا در زر نمی گیرد«. 
به واقع، وصفی اســـت لایق و شایسته هنر 
آقای صفری و ســـازهایی که ســـاخته اند.

ـــرش بـ

در پرده بندی سازهای زهی زخمه ای

با وجود بســـیاری تغییرات اساســـی که در نظام های کهن آموزشی 
و تولیـــدی در سراســـر جهان اتفاق افتاده اســـت، باز هـــم برخی از 
عوامل ســـازنده؛ کمابیش از همان روال گذشته تبعیت می کنند. 
یکی از آنها، ثابت ماندن پیشـــه خانوادگی است که در صورت تداوم 
نســـلی، تبدیل به پیشه ای خاندانی می شـــود و تبدیل دنیای سنتی 
به دنیای مدرن نتوانســـته اســـت آن را بنیان کن کند. ســـازگری در 
همه جای دنیا پیشـــه ای اکثراً خانوادگی و خاندانی اســـت. بویژه در 
دنیای هنر موســـیقی اعم از کلاســـیک؛ شـــهری و یا نواحی.  برادران 
»صفری« )به خصوص مجید و زنده یاد ســـعید( از چهره های متاخر 
در هنر سازســـازی هســـتند و از بین آنها، بیش از همه استاد مجید 
صفری، هنرمندی نوآور اســـت که شهرت سازهای او از مرزهای ملی 
فراتر رفته و خواســـتارانی پیگیر در استانداردهای بین المللی یافته 
اســـت. مجید صفری چندین ســـاز زهی زخمه ای را می سازد و بویژه 
در ســـاخت بربط)عود( و ســـه تار هایی با نقوش هوش ربا؛ شـــهره 
است.  گذشته از این، صداشناسی کم نظیر و نوازنده ای خبره است 
و اگر ســـاز نمی ســـاخت، بی شـــک تکنوازی برجســـته می توانست 
باشـــد. او بـــدون اینکه قصد ساختارشـــکنی های مدرنیســـتی را در 
ســـازهای سنتی داشـــته باشـــد، با رعایت دقیق اصول بنیادین این 
ســـازها از حیث ظاهری و صوتی، تلاش کـــرده که نقایص و نیازهای 
موجود در آنها را بشناســـد و برای اصلاح و تکمیل آنها کار کند. یکی 
از آخریـــن دســـتاوردهای او که اخیراً به ثبت رســـمی هم رســـیده، 
سیستم پرده بندی)دســـتان نشـــانی( ویژه ای به نام »رها«ست که 

توضیحات بیشـــتر را از گفته های خودشـــان نقل می کنیم.

نگاه

میرعلیرضا میرعلی نقی

خ، پژوهشگر و منتقد مور


